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 ملخص

ترتكز هذه الدراسة على إمكانية استعمال قشور الموز الموجود على نطاق واسع في الجزائر، في ازالة الملون   

 التركيز الابتدائي من  ، pHالتغييرات في ال  من المحاليل المائية.  Cr (VI) الأكسدة السداسيالكروم  ،و أيونات(RBرودامين ب )ال

أظهرت النتائج أن  .تجريبيا ت( و آثارها على قدرة الادمصاص قد أثبتS / Lنسبةاللازم ، و كمية المادة ) الوقت الملوثة، ال المادة

وبالنسبة ل  ٪ 95.82إلى  95.2غ/ ل يزيد في معدل امتصاص مركبات الكروم من  2و  0.1الزيادة في كمية قشور الموز ما بين 

RB  الحمضي. تم  الوسطكون أكثر فعالية في ة تسودرالمإزالة الملوثات أن وقد لوحظ  . ٪ 92.33إلى  88.97فالزيادة كانت من

. وقد أظهرت معطيات التوازنلتحقيق  (Temkin) تامكانو (Langmuir)نجميرلا،   (Freundlich)ندليتشاتطبيق نماذج فر

ولوحظ أيضا، أن قشور الموز  قد أظهرت قدرة  النتائج المتحصل عليها . في تفسير فضلهو الأ رم لانجميراازوثخطية أن ال البيانات

ادمصاص الملوثات المدروسة على قشور  مغ / غCr (VI) (2.39 .)منه بالنسبة لل مغ /غRB (4.61 ) امتصاص أعلى بالنسبة  لل

 الموز يتبع حركية  من الدرجة الثانية لكلا الملوثان. 

لامتصاص مما يجعلها وسيلة فعالة لإزالة الأصباغ الأساسية مثل تؤكد هذه الدراسة أن قشور الموز لها إمكانية كبيرة ل 

RB ( والكروم السداسي الأكسدةVI . من المحاليل المائية ) 

 

 (.VIالرودامين ب، الكروم )  , ازوثارم الادمصاص ،حركية الادمصاص  ،الادمصاص ،قشور الموز  :الكلمات المفتاحية

 

Abstruct 
         The adsorption of two basic pollutants, organique RB and inorganique CrVI on banana peels 

powder  were investigated using a batch adsorption technique. A series of experiments were 

undertaken in an agitated batch adsorber to assess the effect of the system variables such as solution 

pH, initial  concentration ,the effect of adsorbent dosage and contact time were investigated.  

        The results showed that the increase in the banana peels dosage from 0.1 to 2 g/L significantly 

increased the chromic compounds adsorption rates from 95.2 to 95.82%.and for RB  from 88.97 to 

92.33% 

 Removal of pollutants (RB and CrVI) were observed to be most effective at lower pH. Freundlich, 

Langmuir and Temkin isotherm models were applied to the equilibrium data. The results showed that 

Langmuir equation fits better than the Freundlich and Temkin equations. It was observed that the 

banana peels  adsorbent showed higher adsorption capacity for RB (4.61mg/g) than CrVI (2.39 mg/g).  

         The adsorption of pollutants on to banana peels proceeds according to a pseudo-second-order 

model. 

         The studies show that banana peels  powder inexpensive material, can be an alternative to other 

expensive adsorbents used for dyes and metals removal in wastewater treatment. 

 

Key words : Banana peel, Adsirption, adsorption isotherm, Kinetics, Rhodamine B, Cr VI. 


